
عضو هیئت علمی دانشگاه الزهرا گفت: برای بهره برداری از عضویت 
در سازمان همکاری شانگهای باید روی افزایش اشتغال و ارزش افزوده 
کشور با تولید کالای با کیفیت و رقابت پذیر تاکید  ئاشته باشیم.متاسفانه 
در حال حاضر به دلایل مختلف کالای تولید ایرانی اصلا قابل رقابت در 

بازارهای جهانی نیست، اگرهم باشد تعدادشان بسیار محدود است.
در  ایران  روزهای گذشته خبر عضویت  اخبارصنعت،  گزارش  به 
سازمان همکاری شانگهای منتشرشد. ایران بعد از چندین سال که برخی 
از کشورها مخالف عضویت ما در این سازمان بودند به عنوان عضو این 
سازمان به صورت موقتی پذیرفته شد. حال این موضوع مطرح شده عواید 

اقتصادی عضویت در سازمان همکاری شانگهای برای ایران چیست؟
حسین راغفر عضو هیئت علمی دانشگاه الزهرا و استاد اقتصاد 
در گفت و گو با اخبار صنعت به موضوع عضویت ایران در سازمان 
باره گفت: قطعا عضویت  همکاری های شانگهای پرداخت و دراین 
در سازمان ها و پیمان نامه های بین المللی و منطقه ای برای ایران 
یا هر کشور دیگری آورده ها و عواید خوبی دارد اما موضوعی که در 
حال حاضر با پیوستن ایران به این سازمان مطرح می شود مساله 

وعده دو برابر شدن صادراتی است که آقای رئیسی به مردم دادند.
وی در این باره خاطر نشان کرد: رسانه ها اینگونه عنوان می کنند 
که با عضویت دراین سازمان وعده دو برابر شدن صادرات می تواند محقق 
شود، بله حتی میزان صادرات ما می تواند ده برابر شود اما چه صادراتی 

دو یا ده برابر شود حائز اهمیت است.
عضو هیئت علمی دانشگاه الزهرا با انتقاد از صادراتی که اتلاف منابع 
ملی ماست گفت: قطعا مشکل ما این نیست که صادرات نداشته باشیم، 
مشکل این است که چه کالایی صادر کنیم؟ اگر قرار است هندوانه و خیار 
بکاریم صادر کنیم، چنین صادراتی به هیچ وجه مقرون به صرفه نیست. 
به عبارت بهتر ما آب رایگان و یارانه آب را به صورت رایگان به کشورهای 
دیگری صادر می کنیم در حالی که در داخل کشور در همین حوزه ها 

محدودیتهای شدیدی داریم. 
حسین راغفر درخصوص تاثیر عضویت در سازمان همکاری های 
شانگهای و اثر آن بر رفع تحریم های ایران گفت: کاهش تاثیر تحریم 

های آمریکا روی بخش های مختلف اقتصاد ایران باید از این دریچه 
مورد بررسی قرار داده شود که آیا کشورهای عضو سازمان شانگهای، 
حاضر هستند به خاطر ایران فشارهای تحریمی آمریکا را نادیده بگیرند؟ 
چون پاسخ این سوال چندان شفاف نیست لذا در این باره نمی توان نظر 

روشنی داد که در آینده چه اتفاقی رخ می دهد.
این  از  یکی  چین  کشور  مثلا  کرد:  تصریح  باره  این  در  وی 
کشورهاست که باید بببینم آیا مایل به همکاری بیشتر با ایران به واسطه 
عضویت ما در سازمان شانگهای و نادیده گرفتن تحریم های آمریکا می 
شود؟ بنابراین موضوع را اینگونه نمی توان تفسیر کرد که صرف اینکه 
عضو سازمان همکاری شانگهای شدیم روسیه و چین و هند همکاری 

های بیشتری با ما خواهند داشت.
با  واردات  افزایش  موضوع  به  الزهرا  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
این  ایران در سازمان همکاری های شانگهای پرداخت و در  عضویت 
باید دقت نظر  باره گفت: مساله مهمی که در حال حاضر مسوولین 
کافی روی آن داشته باشند عدم باز شدن کامل درهای کشور به روی 
واردات کالاهای مصرفی چین ، روسیه ، هند وسایطر کشورهای عضو 
این سازمان به ایران است. اگر این مساله مراعات نشود قطعا دچار ضرر 
و زیان های فراوانی می شویم یعنی با عضویت در سازمان همکاری 
های شانگهای کالاهای تولیدی و مصرفی کشورهای عضو به بازارهای 

ما سرازیر می شوند. 
استاد اقتصاد در این باره خاطر نشان کرد: متاسفانه ما کالایی برای 
صادر کردن به این کشورها به غیر از سنگ آهن و مواد خام نداریم، 
ندارد. توجهی  قابل  اقتصادی  آوری  ارز  و  آورده  ما  برای  که  صادراتی 
باید به شدت مورد توجه مسوولین و سیاست گذاران و  این موضوع 

قانونگذاران قرار بگیرد. 
عضو هیئت علمی دانشگاه الزهرا در ادامه خاطر نشان کرد: متاسفانه 
ما کالای با کیفیتی که در بازارهای بین المللی و منطقه ای رقابت پذیر 
باشد وجود ندارد. برای اینکه از عضویت در چنین سازمان هایی بهره 
برداری کنیم باید روی افزایش اشتغال و ارزش افزوده کشور با تولید 
کالای با کیفیت و رقابت پذیر تاکید داشته باشیم چرا که متاسفانه در 
حال حاضر به دلایل مختلف کالای تولید ایرانی اصلا قابل رقابت در 

بازارهای جهانی نیست، اگرهم باشد تعدادشان بسیار محدود است.
حسین راغفر در پاسخ به این سوال که در صورت عدم لغو تحریم 
های ایران در وین و تاثیر این موضوع بر ادامه همکاری های اقتصادی 
ایران با اعضای سازمان شانگهای گفت: به نظر بنده تحریم ها لغو نمی 
شود، چرا که نشانه هایی دال بر لغو تحریم ها از سوی آمریکا وجود ندارد، 

مگر اینکه آمریکا امتیازهای خیلی گسترده ای از ایران بگیرد. 
وی در این باره توضیح داد: با توجه به اینکه نمی توانیم خواسته 
های آمریکا را چون جنبه های امنیتی کشور را هدف قرار داده اند محقق 
کنیم، بنابراین در این موضوع باید منتظر اتفاقات آینده باشیم. به هر 
حال عضویت دراین سازمان مفید است مشروط به اینکه درآمدهای ارزی 
کشور وارد چرخه مصرف گرایی بیشتر نشود، لذا مسوولین باید جلوی 
واردات و کالاهای لوکس را بگیرند. اما مساله این است که متاسفانه 
واردات دست مافیاها و افراد قدرتمندی درداخل ساختار قدرت است که 
از واردات سودهای بزرگی کسب می کنند. حتی اگر خود رئیس جمهور 
هم اراده قلبی وجدی داشته باشد قطعا با چنین موانعی رو به رو می 
شود. بنده از همان اول عرض کردم که دولت سیزدهم در شرایط اضطرا 
است و باید اختیارات چنین شرایطی را داشته باشد که متاسفانه تجربه 

نشان داده نخواهد داشت!

در  نادری  احمد  آقای  ادعای  رد  با  رئیس سازمان سنجش 
مطالعاتی،  فرصت  بهانه  به  کشور  از  خروجش  قصد  خصوص 
خواستار  را  مجلس  نماینده  این  با  قضایی  برخورد  و  پیگیری 

شد.
ابراهیم  آقای  سنجش؛  سازمان  عمومی  روابط  گزارش  به 
خدایی در پی انتشار نامه رئیس هیئت تحقیق و تفحص از عملکرد 
سازمان سنجش آموزش به دادستان کل کشور و درخواست وی 
نامه ای  در  سنجش؛  سازمان  رئیس  شدن  ممنوع الخروج  بر  مبنی 
به دکتر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی درخواست کرد به 
ادعا های مطرح شده از سوی این نماینده در خصوص خروج وی 

از کشور رسیدگی قانونی شود.

سنجش  سازمان  رئیس  خدایی  براهیم  ا دکتر  نامه  در 
آمده  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  به  خطاب  کشور  آموزش 

است:
»پیرو نامه احمد نادری نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
قصد  بر  مبنی  کشور  کل  دادستان  به  پردیس  و  شهر  اسلام 
توجه  با  بهانه فرصت مطالعاتی،  به  از کشور  برای خروج  اینجانب 
به اینکه اینجانب تا به حال درخواستی از دانشگاه محل استخدام 
و هیچ مرجع قانونی دیگری جهت فرصت مطالعاتی نداشته ام به 
استحضار می رساند مطالب وی کذب محض است، لذا خواهشمند 
شورای  مجلس  داخلی  نامه  آئین  اساس  بر  فرمائید  دستور  است 

اسلامی توسط ایشان رسیدگی صورت گیرد. »

آقای  شد،  منتشر  مجازی  فضای  در  که  نامه ای  تصویر  در 
الخروج  ممنوع  مجلس  آموزش  کمیسیون  رئیس  نایب  نادری 
از  را  سازمان  این  مدیران  برخی  و  سنجش  سازمان  رئیس  شدن 

دادستان کل کشور خواستار شده بود. 
نادری در صفحه شخصی اش در فضای مجازی  احمد  آقای 
نوشت: برای جلوگیری از تکرار سناریوی خروج از کشور، درنامه ای 
الخروج شدن رئیس سازمان  به دادستان محترم، خواهان ممنوع 
سنجش و برخی مدیران آن شدم. یکی از مهره های کلیدی وزارت 
دانشگاهیان کرد،  به  قبل  فراوانی در سال های  علوم که ظلم های 
از کشور  نود،  اصل  پرونده اش در کمیسیون  بودن  به رغم مفتوح 

خارج شد.

عضو هیئت علمی دانشگاه در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

خطر واردات کالای لوکس با عضویت در سازمان همکاری شانگهای بیخ گوش ماست

واکنش رئیس سازمان سنجش به ماجرای ممنوع الخروجی اش

وزیر صنعت: 

قیمت سیمان در بازار نسبت به هفته 
گذشته باز هم کمتر شد

سرلشکر باقری: بساط تروریست ها را برمی چینیم

عملیات گسترده نظامی علیه مواضع 
تروریست ها در اقلیم شمال عراق

سرمقاله

  مصطفی داننده
روزنامه نگار

لباس تیم ملی فوتبال زنان نامتعارف است؟

 لطفا سری به جامعه بزنید!

در لغت نامه دهخدا و فرهنگ معین کلمه 
» نامتعارف« نامتداول و غیر مرسوم معنا شده 
لباس  به  دیگر  بار  است یک  بهتر  است. حالا 
در جریان سفر  زنان  فوتبال  ملی  تیم  رسمی 
به ازبکستان نگاه کنیم. آیا این لباس نامتعارف 
اولین  نمی بینم؟  جامعه  در  را  آن  ما  است؟ 
بار است که زنان ایرانی را در چنین شمایلی 

می بینیم؟
پاسخ به تمام این سوال ها »خیر« است. 
نماینده ای  و  خاص  خبرگزاری  یک  چرا  پس 
رسمی  پوشش  که  دارند  اصرار  مجلس  در 

فوتبالیست های زن ایرانی غیر مرسوم است؟
بیایید اظهار نظر آنها را با هم مرور کنیم.
را  تیم  این  اعضای  لباس  فارس  خبرگزاری 
بی توجهی  و  کج سلیقگی  »تلفیق  و  »مردانه« 
به عرف جامعه« نامیده است. این خبرگزاری از 
فدراسیون فوتبال خواسته نهادهای مربوط این 

مسئله را مورد بررسی قرار دهند.
احمد راستینه رئیس کمیته تربیت بدنی 
با  گفت وگو  در  مجلس  فرهنگی  کمیسیون 
فارس به این لباس ها اشاره کرده و گفته است: 
»متأسفانه آنچه اتفاق افتاده نه قابل توجیه است 
و نه قابل چشم پوشی. وزارت ورزش مسئولیت 
دارد که این موضوع را پیگیری کند و فدراسیون 
هم به خاطر چنین قصوری باید پاسخگو باشد.«

فارس به نکته بسیاری خوبی اشاره کرده 
است؛ »عرف جامعه«! اگر این دوستان به عرف 
اعتقاد دارند، چرا معترض هستند؟ عرف جامعه 
ما امروز همین است. قاعده این است که عُرف 
هیچگاه نامتعارف نمنی شود! سری به کوچه و 
و  بزنید  کشور  مختلف  شهرهای  خیابان های 
ببیند. قطعا  را  سبک لباس پوشیدن دختران 
بسیار  زنان  فوتبال  ملی  تیم  اعضای  لباس 

پوشیده تر از کف جامعه است.
اگر این نوع سبک خلاف نظر جامعه بوده 
است، چرا در این مدت بسیاری از مردم لب به 
تحسین گشودند و گفتند که بالاخره فدراسیون 
فوتبال هم یک کار قشنگ کرد؟ برخی از آنها 
کرد،  درست  انتخاب  می شود  وقتی  پرسیدند 
چرا آن لباس های نازیبا را برای اعضای کاروان 

المپیک ایران انتخاب کردید؟
لباس های رسمی تیم ملی بانوان فوتبال 
ایران نامتعارف نبود. نامتعارف رفتار شماست که 
با جامعه فاصله دارد. بله، اگر این اتفاق دهه 60 
یا اوایل دهه 70 افتاده بود، حرف شما درست 
بود. اما الان کافی است کمی از دفترهای خود 
بیرون بیایید و چند قدمی در خیابان راه بروید 

تا به معنای متعارف و نامتعارف برسید.
مناسب  کاملا  لباسی  فوتبال  فدراسیون 
دختران  است.  کرده  انتخاب  جامعه  عرف  با 
فوتبالیست لباسی را پوشیده اند که ما مثل آن 
را در مترو، اتوبوس، دانشگاه و خیابان تن بانوان 
این سرزمین می بینیم. مانتو که امروز پوشش 
اصلی زنان ایرانی است تا قبل سال 1350 در 
ایران رایج نبوده و  شاید اگر کسانی که 200 
سال پیش به رحمت الهی رفته باشند،  اکنون 
سر از خاک برآورند از زنان مانتو پوش تعجب 

کنند و آن را نامتعارف بدانند. 
عینک  کمی  که  است  رسیده  آن  وقت 
بدبینی را از چشم خود برداریم و واقعیت های 
جامعه را آنگونه که هست ببینیم نه آنطور که 

دیگران دوست دارند.

خدمات قضایی 
باید با ارزانترین 
قیمت به مردم 

ارائه شود

طرح تامین مالي 
مسکن روي میز 

بازار سرمایه
دولت  پروژه هاي  مالي  تأمین  طرح 
در حوزه مسکن در بازار سرمایه در حال 

بررسي است.
وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون 
ما  برنامه هاي  گفت:  شهرسازي  و  راه 
از  مسکن  بخش  مالي  تأمین  حوزه  در 
کلي  دسته  سه  به  سرمایه،  بازار  محل 
سال  که  طوري  به  است  شده  تقسیم 
سازمان  با  متعددي  جلسه هاي  گذشته 
خصوص  در  بهادار  اوراق  و  بورس 
برگزار  برنامه ها  برخي  کردن  عملیاتي 
در  آنها  از  تعدادي  خوشبختانه  و 
به  تبدیل  و  اعمال  تولید  جهش  قانون 

شد. قانون 

2

3
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امروز یک 
آمریکای 
شکست 
خورده، فراری 
و افسرده را 
شاهد هستیم

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: امروز 
ما دیگر یک آمریکای خطرناک نمی بینیم بلکه یک آمریکای 

شکست خورده و فراری و افسرده را شاهد هستیم.
سرلشکر حسین سلامی در همایش اقتدار عاشورایی سپاه 
ناحیه تبریز اظهار داشت: جاودانگی اسلامی به برکت حضور 
زنان و مردانی است که در موقعیت های سخت و خطیر برای 

دفاع از حریم اسلام در صحنه حضور پیدا می کنند.
وی با بیان اینکه امروز وقتی صحنه رویارویی اسلام و 
را شاهد هستیم،  اسلام  پیروزی  و  نصرت  می بینیم،  را  کفر 
افزود: به قلب های شما اطمینان و سکینه عطا فرموده و این 
ما  امروز  گفت:  شماست.سرلشکر سلامی  همراه  خصوصیت 

آمریکای  یک  بلکه  نمی بینیم  آمریکای خطرناک  یک  دیگر 
شکست خورده و فراری و افسرده را شاهد هستیم.وی اضافه 
کرد: ما امروز رژیم سعودی را که بتواند به هر شکل ممکن به 
یک ملت بی دفاع مثل یمن حمله کند را نمی بینیم و صدای 
این قدرت ها در حال احتضار است.فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی  تصریح کرد: اسلام، موانع بزرگی را پشت سر 
گذاشته و امروز جوانه های امید در قلب جوانان امیدوار جهان 
در حال رویش است.وی گفت: در داخل کشور خودمان با وجود 
همه فشارهای طبیعی یا تحمیلی، ملت ایران در حال مقاومت 
بوده و اکنون این موانع در حال برداشته شدن است و سختی ها 
در حال آسان شدن است و جاده ها در حال هموار شدن است 

و مسلمانان در حال قد کشیدن  و حیات در جامعه جاری 
شده است.سرلشکر سلامی با بیان اینکه دلیل این پیروزی ها، 
مقاومت مردم بزرگ ایران است، خاطرنشان کرد:وقتی سیل، 
زلزله یا کرونا به وجود می آید، این مردم بزرگ ایران و بسیجیان 
هستند که به کمک یکدیگر می شتابند و این بسیجیان هستند 

که در همه جا سپر بلای مردم می شوند.
وی ادامه داد: امروز همه دنیا به وجود یک ملت که بیش 

از ۴ دهه در برابر قدرت های بزرگ ایستاده غبطه می خورد.
مهربانی،  عظمت،  با  ایران  نام  گفت:  سلامی  سرلشکر 
پیشرفت و انسجام و اتحاد تعریف می شود و این امت امروزین 

همواره امام و رهبر خود را عاشقانه دوست می دارند.

وزیر بهداشت: طرح»خانه به خانه« برای لکه گیری »واکسیناسیون« اجرا می شود  دستور 
اقتصادی رئیسی 
به دو وزارتخانه

امور  وزیر  خاندوزی  احسان  سید 
با  گفت وگویی،  در  دارایی  و  اقتصاد 
برای  سیزدهم  دولت  برنامه   به  اشاره 
عدالت  سهام  جاماندگان  مشکل  حل 
وزارتخانه های  از  جمهور  رئیس  گفت: 
و  کار  تعاون،  و  دارایی  و  اقتصاد  امور 
برنامه ای  تا  خواسته اند  اجتماعی  رفاه 
عدالت  سهام  جاماندگان  پوشش  برای 
در حال  ما  راستا  این  در  و  کنند  آماده 

هستیم. برنامه ریزی 
بر  مبنی  سؤالی  به  پاسخ  در  وی 
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  اینکه 
ارائه  خصوص  در  طرحی  به دنبال  نیز 
عدالت  سهام  جاماندگان  به  سهام 
استفاده   طرح  این  از  دولت  آیا  است، 
به  نیاز  اگر  کرد:  اظهار  کرد،  خواهد 
مورد  این  در  قانونی  اختیارات  اخذ 
مجلس  از  حتماً  باشد،  داشته  وجود 

می گیریم. کمک 
در  دارایی  و  اقتصاد  امور  وزیر 
گفت وگو با خانه ملت در پاسخ به سؤال 
این  برنامه  اینکه  خصوص  در  دیگری 
وزارتخانه برای جبران کسری بودجه در 
سال جاری چیست؟ بیان کرد: به زودی 
امور  و  اقتصاد  وزارت  مشترک  برنامه 
در  بودجه  و  برنامه  سازمان  و  دارایی 
اعلام  جاری  سال  بودجه  کسری  مورد 

خواهد شد.
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یادداشت
 فضا دادن به بخش خصوصی 

 بار بودجه عمرانی را 
از دوش دولت برمی دارد

کشورهای  در  که  موضوعاتی  از  یکی 
خوبی  موضوع  تواند  می  یافته  توسعه 
ای  توسعه  بحث  در  ما  گرفتن  الگو  برای 
کاهش  یا  عمرانی  بودجه  حذف  عدم  باشد 
این  در  آنچه  است.  عمرانی  بودجه  میزان 
که  است  اعتباری  است  اهمیت  حائز  میان 
عمرانی  مسائل  برای  یافته  توسعه  دولتهای 
بودجه  گیرند.  می  نظر  در  خود  کشورهای 
کشورهای  برای  جهت  این  از  عمرانی 
توسعه یافته یا در حال توسعه حائز اهمیت 
بودجه های عمرانی  این کشورها،  است که 
ساخت  زیر  توسعه  برای  مناسب  بستری  را 
های اقتصادی و به تبع آن پیشرفت کشور 
بروز  این نظر حتی در صورت  از  دانند  می 
مشکلات جدی در مسائل بودجه ای، اصولا 
تا  و  کرده  حذف  را  تر  اضافی  های  هزینه 
بودجه  که  کنند  می  تلاش  ممکن  جای 
عمرانی دست نخورده و به اندازه مورد نیاز 

تامین شود.
حذف  دلیلی  هر  به  کشور  بودجه  اگر 
داده می شود که  اقتصاد  به  پیام  این  شود 
توسعه کشور با اما و اگرهایی رو به روست، 
مسائل  به  چندانی  توجه  دولتمردان  لذا 
اقتصادی  پیشرفت  و  رشد  و  ای  توسعه 
بودجه  که  مسوولینی  لذا  ندارند،  کشور 
کشور را فدای مسائل دیگری می کنند زیر 
سوال و فشارهای مختلفی قرار می گیرند.

با  دولتها  رود  می  انتظار  نظر  این  از 
اتخاذ شیوه های درست برای تامین بودجه 
خود اصولا موانع بزرگی پیش روی هر گونه 
قرار  عمرانی  بودجه  میزان  یا کاهش  حذف 
یافتگی  توسعه  مرز  به  کشور  اگر  دهند. 
قطعا  باشد  یافته  توسعه  یا  باشد  رسیده 
دولتمردان با تعریف پایه های مالیاتی قادر 
درآمدهای  از  ای  عمده  بخش  که  هستند 
لذا  کنند،  کسب  روش  این  از  را  کشور 
نمی  داخلی  و  المللی  بین  جانبی  مسائل 
عمرانی  بودجه  روی  چندانی  تاثیر  تواند 
رود  می  انتظار  نظر  این  از  بگذارد.  جا  به 
های  دولت  برخلاف  رئیسی  آقای  دولت 
موضوع  به  ای  ویژه  و  جامع  نگاه  قبلی 
آن  ضرورت  و  اهمیت  عمرانی،  بودجه 
کشور  اقتصادی  توسعه  و  رشد  برای 
های  پایه  تعریف  با  همچنین  بدهد، 
بخش  بتواند  جایی  به  و  مشخص  مالیاتی 
درآمدهای  و  دولت  درامدهای  از  مهمی 
بدون  را  عمرانی  های  بخش  نیاز  مورد 
کند.  تامین  نفتی  درآمدهای  به  وابستگی 
چشم  موضوع  این  از  توان  نمی  چند  هر 
اتخاذ  با  دولت  مجموعه  که  کرد  پوشی 
فضای  کردن  باز  و  صحیح  های  سیاست 
وحضور  فعالیت  برای  حداکثری  مشارکت 
توسعه  کشور  اقتصاد  در  خصوصی  بخش 
زیر ساخت های کشور را تا حد زیادی به 

کند. واگذار  خصوصی  بخش 
مورد  را  موضوع  این  دولت  اگر 
بخش  ورود  با  قطعا  قراردهد،  واجرا  نظر 
به  ناچار   دولت  مقوله  این  به  خصوصی 
از  لذا  نیست،  بالایی  عمرانی  بودجه  تامین 
بر  فشار  بار  کاهش  شاهد  هم  جهت  این 

بودجه عمرانی و بر دولت خواهیم بود.

  امیر رضا واعظ آشتیانی
معاون اسبق وزارت صمت


